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Ez a mi napunk volt!
Augusztus 28-án gondos előkészület után rendezte meg Szigetbe-

cse második falunapját. A tavalyi helyszinen, a strand területén im-
már az előző évi ünnepség tapasztalatainak birtokában dolgoztak a 
szervezők. Amikor a sikerért mások mellett sokat dolgozó képvise-
lők a falunapot követő testületi ülésen értékelték az eseményt, a be-
gyűjtött vélemények között egyetlen panaszosat ismertettek: a végig 
kitartó táncolok szerettek volna maradni még...

A kellemes meleg, szélcsendes idő egész nap kitartott. A főzőver-
seny résztvevői voltak a legfrissebbek. Érkeztek az üstök, kondérok, 
bográcsok, grillsütő rácsok, gázpalackok. A főszerepet a férfiakra 
osztották, és nem csak a cipekedésben. A főzőhelyek többségénél ők 
voltak a vezénylő tábornokok, az asszonyokra legfeljebb kukta sze-
rep várt. A legtöbb étel alapanyagot már otthon előkészítették: pá-
colt, vagdalt, szeletelt húsokkal, valamint kész salátákkal teli edé-
nyek kerültek az asztalokra, itt már csak a hagymát, fokhagymát, 
paprikát, paradicsomot kellett felszeletelni, aprítani. Nem maradtak 
otthon a fűszerek, és természetesen érkeztek az üdítők, sörök, a jó-
féle borok, egyéb szíverősítők.

Fogyasztásuk csak módjával történt, hiszen a főzés komoly dolog, 
ahhoz tiszta fej szükségeltetik! Lassan felgyulladtak a tüzek, füst 
szállt a mélykék nyári ég felé. A segítők trécseltek, tréfálkoztak, a fér-
fiak az ügyhöz méltó komolysággal fogtak hozzá a tervezett ételkom-
pozíciók összeállításához. Hamarosan hódító, érzékeket birizgáló, 
fenséges illatokkal telt meg a lég. Népvándorlás indult a bográcsok 
között, hiszen muszáj volt megnézni, mit forral a szomszéd...

A végkifejlet, a bírálattal megbízott zsűri kóstoló körútja, az ered-
ményhirdetés már -  stílszerűen szólva — hab volt a tortán. A lényeg-
nek ezt az egész vidám kavalkádot kell tekinteni: az együttlétet, az 
ízeket, illatokat, a társas evés-ivás ősi örömét.

Közben a gyerekek, az ehhez kedvet érző felnőttek játszottak, 
ügyeskedtek, vetélkedtek. Aztán lehetett tűzijátékban gyönyörköd-
ni, csillagot nézni, zenét hallgatni és táncolni.

A szigetbecseiek jó házigazdák voltak. Mindenki azzal távozha-
tott: jövőre veletek ugyanitt!

Pap Kornélia

ízlik az étel Bikalovaglás

Készülődés Itt a mustra
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Testületi ülések
• Rendelet a talajterhelési díjról

• Közbeszerzési szabályzat készült

• Küzdelem a parlagfű ellen

2004. augusztus 6.

Szigetbecse Község Önkormányzat Képvi- 
selö-testülete nyáron sem tartott szünetet, 
augusztus 6-án ülést tartott.

Első napirendi pontként megtárgyalták az 
intézmények és az önkormányzat 2004. évi 
költségvetésének módosítását. A bevételek és 
a kiadások a módosítások után is egyensúly-
ban maradtak. A testület erről rendeletet al-
kotott.

Ezután a falunap előkészítéséről tárgyal-
tak, áttekintve az elvégzett munkát és a még 
hátralévő feladatokat.

A képviselők testületileg mondtak köszöne-
tét Kun Ferencnek az adományért, ami lehe-
tővé tette a falu bejáratánál álló kereszt ko-
vácsoltvas kerítésének elkészíttetését.

***

Határozatot hoztak arról, hogy anyagi kö-
telezettségvállalás nélkül segítik Ráckeve 
Ipari Park fejlesztését szolgáló pályázat be-
nyújtását azzal, hogy partnerséget fogadnak 
a fejlesztés megvalósítása érdekében.

***

A bolt hasznosítására érdeklődő jelentke-
zett. Az épület felújításra szorul. A jelentkező 
annak elvégzését vállalná, a költségek meg-
oszlásáról, a műszaki megoldásokról a testü-
let tagjaiból alakult bizottság tárgyal a vál-
lalkozóval.

***

A közelmúlt fejlesztéseiről -  útépítés, jár-
daépítés, kis óvoda felújítás, sportpálya öltö-
ző, orvosi rendelő fűtéskorszerűsítés -  tartott 
beszámolót a polgármester. Minden tervezett 
felújítás jó minőségben valósult meg.

***

Az Európai Uniós pályázatok beadásának 
lehetősége megnyílt, kihasználásához min-
den településnek szükséges közbeszerzési he-
lyi rendeletet alkotni. Az erre vonatkozó tör-
vény rendkívül bonyolult feladatot ró a ren-
delet megalkotóira. A testület úgy ítélte meg, 
hogy a siker érdekében erre szakosodott cég-
re bízza a tervezet elkészítését.

***

Talajterhelési díj bevezetését rendeletnek 
kell szabályozni. A képviselők úgy döntöt-
tek, hogy a szeptemberi ülésen fogadják el a 
rendeletet, és azt október 1-jétől léptetik ha-
tályba. Addig még e díj fizetése nélkül mód

van azoknak a csatornarendszerre való rákö-
tésre, akik ezt eddig nem tették meg. (A 
tárgyban cikk jelent meg a Szigetbecsei 
Krónika július-augusztusi számában.)

***

A polgármester beszámolt arról, hogy ter-
vezik a polgármesteri hivatal előtti járda fe l-
újítását.

***

Országos gonddá nőtt a parlagfű elterjedé-
se. A fertőzöttség terén Magyarország sajnos 
az élen áll Közép-Európában. A területek 
belterületeinek rendben tartása az önkor-
mányzat feladata. Szükséges a lakosok felvi-
lágosítása, de a szigor is. A polgármester vál-
lalta, hogy tárgyal a civil szervezetekkel, 
akik sokat segíthetnek e súlyos gond megol-
dásában. Az intézkedéseket lépésről lépésre 
lehet megtenni.

2004. szeptember 6.

A képviselő-testület ülésén megjelent dr. 
Molnár Pál és felesége. Ők segítettek a köz-
ség európai uniós pályázatainak elkészítésé-
ben. A szakemberek köszönetét mondtak a 
testületnek a munkában résztvevők támoga-
tásáért. Hangsúlyozták, hogy az együttműkö-
dést példamutató szervezettség, pontosság, 
tudatosság jellemezte, örömmel dolgoztak itt. 

***

Az első napirendi pontként tárgyalták az 
elkészült közbeszerzési szabályzatot, mely-
nek tervezetét pontról pontra megvitatták, 
majd azt elfogadták.

A polgármester javasolta, hogy Pemmer 
István, Riedl Béla, Bogdán József legyen a 
közbeszerzési bizottság tagja, ellenőre Horák 
György, vezetője a polgármester.

2005. január 1-jétől megnő a pályázatok 
jelentősége, hiszen hazai közpénzeket tulaj-
donképpen európai uniós pénzek kiegészíté-
sére kapnak. Közbeszerzési szabály nélkül 
nem lehet pályázni, és 2005. január 1-jétől 
kötelező lesz szakértőt alkalmazni. A tör-
vényt ismertető, a közbeszerzési szabályzat 
elkészítésénél közreműködő szakértők hang-
súlyozták: azzal, hogy a testület már most el-
fogadta ezt, az élenjárók között van.

Azon pályázók esélye nő, akik az önerőt 
nem hitelből kívánják biztosítani. A pályáza-
tok sikerének az is záloga, ha látható a tele-
pülés addigi fejlődése, a haladás iránti elkö-
telezettsége. A szakértők egyértelműen 
ilyennek ítélték Szigetbecsét.

Elfogadták azt a javaslatot, hogy a közbe-

szerzési bizottság működjön közre mind a 
három -  pályázatot nyert -  projekt megvaló-
sításában. A bizottság szükség szerint bevon-
hat a munkába más testületi tagot és külső 
szakértőt. Minderről határozatot hozott a tes-
tület. A határozat 2004. szeptember 7-én lép 
életbe.

***

A második napirend témája a falunap érté-
kelése volt. 15 főzőcsapat állt fel, néhol több 
fogás is készült. Mindenki jó l érezte magát, 
kitűnő hangulat jellemezte az egész napot. 
Egyetlen kritika hangzott el: korán volt vége 
az ünnepnek, a táncolok még szívesen ma-
radtak volna.

Csapatmunka sikere volt ez a szép nap. A 
tervezettnél kevesebbet költöttek a költségve-
tésből, mert 192.000 Ft volt a tombola bevé-
tele, sok hozzájárulás érkezett a támogatók-
tól.

A gyerekek különösen az akadálypályát 
szerették, a fiatalok a táncot, a zenét. A pol-
gármester az értékelésben kiemelte, hogy kü-
lön köszönet illeti az előkészítő, szervező- 
munkában, a rendezésben résztvevőket, mert 
mindenki pontosan elvégezte azt a feladatot, 
amit elvállalt, amivel megbízták.

***

A községben több szép park létesült, eddig 
azonban még nem került sor az orvosi rende-
lő környezetének rendezésére. A képviselők 
megismerték a terület parkosításáról elké-
szült tervet. Úgy döntöttek, hogy ezt a tervet 
elfogadják, a szükséges munkát még idén 
megkezdhetik.

***

Elkészült a sportöltözö vizesblokkja, a 
munka minőségével mindenki nagyon elége-
dett. A munkát a vállalkozók térítésmentesen 
végezték, a testület jegyzőkönyvi köszönetét 
mondott minden önzetlen közreműködőnek.

***

Tárgyaltak arról, hogy idén bekapcsolódna 
az önkormányzat — mint megrendelő -  az is-
kolatej akcióba. Folyik a felmérés, hogy mi-
lyen igény jelentkezik, mert az nem volna 
helyes, ha a jelentős önkormányzati hozzájá-
rulással megvalósuló akció folyamán a meg-
rendelt tejmennyiség egy részét nem fo-
gyasztanák el.

***

A polgármester és Méri Jenő képviselő egy 
bejárás után felmérést készített a gazos, par-
lagfüves területekről. A tulajdonosokat fe l-
szólították a gaz irtására. Ennek a felszólí-
tásnak utóbb az érintettek 60%-a eleget tett, 
a többi tulajdonost újra felszólítják.

2004. szeptember 20.

Első napirendi pontként Raffay Béla igaz-
gató számolt be Szigetbecse-Makád Közös
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Továbbra is: Szigetbecse fejlődik!
Három sikeres európai uniós pályázat

Igazgatású Költségvetési Intézményi Fenn-
tartó Társulás 2004. évi költségvetésének el-
ső félévi végrehajtásáról. Köszönetét mon-
dott mindazoknak, akik a nyár folyamán az 
iskolában és az óvodában különböző munká-
latok elvégzésével önzetlen segítséget nyúj-
tottak az intézményeknek.

Ezután Lumei Sándomé pénzügyi főmun-
katárs számolt be a községi önkormányzat 
2004. évi költségvetésének első félévi végre-
hajtásáról.

A testület mindkét beszámolót elfogadta, 
erről határozatot hozott.

***

Előző lapszámunkban ismertetést olvas-
hattak a talajterhelési díjról. Elkészült ennek 
helyi rendelete, amit Losonczy Béla jegyző  
ismertetett. Miután a rendelettervezetet a 
testület elfogadta, a rendelet 2004. október 
1-jén lép hatályba.

***

A következő napirendként az iskolaigaz-
gató és a polgármester adott beszámolót az 
iskola, az óvoda, illetve az önkormányzat 
pénzügyi ellenőrzéséről. Az ellenőrzések 
2004. április 30-ig befejeződtek, és elkészül-
tek a jelentések. Az ellenőrzések mindkét in-
tézménynél és az önkormányzatnál csak je-
lentéktelen adminisztratív, módszertani hibá-
kat tártak fel. Ezek feltárása jelenti az ellen-
őrzések hasznát, amit mindkét intézményben 
és az önkormányzatnál is nagyra értékeltek. 

***

Az előző testületi ülésen megalakított köz- 
beszerzési bizottság szeptember közepén 
megtartotta első ülését. Erről és a három ter-
vezett nagy beruházás -  Balassi téri tó re-
konstrukció, André Kertész Múzeum tető-
szerkezet felújítás, művelődési ház felújítás -  
közbeszerzési eljárásának további menet-
rendjéről adott tájékoztatást a polgármester. 
(Cikkünk a 3. oldalon)

***

Kormányrendelet alapján az önkormány-
zatok 2004-ben egyszeri, 6%-os bérkiegészí-
tést adhatnak a közalkalmazottaknak, ami-
hez az állam 1% visszatérítést adna. A testü-
let, ismerve a költségvetés helyzetét, ezt az 
összeget nem tudja biztosítani. Úgy határoz-
tak, hogy a novemberi testületi ülésen átte-
kintik a költségvetés akkori helyzetét, és en-
nek ismeretében döntenek egy lehetséges 
egyszeri bérkiegészítésről, bevonva ebbe az 
egészségügyi dolgozókat és a köztisztviselő-
ket is.

***

A nagy melegben, a hosszú szárazság mi-
att csak rendszeres locsolással lehetett meg-
menteni a sportpálya gyepét. A testület elfo-
gadta a sportegyesület kérését, határozata 
alapján az önkormányzat költségvetéséből 
fizetik ki az egyesületnek a tervezettnél ma-
gasabb vízdíját.

A 2004. évi terveink, elképzeléseink között 
kiemelten szerepelt három európai uniós pá-
lyázat beadása.

Többször hallhattuk, olvashattuk a kifeje-
zést: SAPARD pályázat. Mivel érintettek let-
tünk, érdemes egész röviden érthetővé tenni 
mindenki számára, mit is jelent ez. Az Euró-
pai Unió sokféle célra hirdet meg pályázati 
úton elérhető támogatást. A SAPARD ezek 
egyik kiemelt formája. Eredetileg a mezőgaz-
daság céljait szolgálta, tavaly december óta a 
kereteit kibővítették, pályázni lehetett és lehet 
településfejlesztésre is. A pályázatok beadási 
határideje 2004. április 30-a volt. A kiírt pá-
lyázat címe: „A falufejlesztés és felújítás, tár-
gyi és szellemi örökségének védelme és meg-
őrzése".

Bíztunk abban, hogy a korábbi beadás az 
elbírálásnál némi előnyt jelent, a három pá-
lyázatot 2004. március 31-re elkészítettük és 
beadtuk.

Az európai uniós pályázatok megírásához -  
azok bonyolultsága, összetettsége miatt -  kül-
ső szakértő, pályázatíró közreműködésére 
volt szükség.

A teljes anyag elkészitése sok, éjszakába 
nyúló, hétvégi munkát jelentett, de minden 
közreműködő ezt szívesen vállalta. A lelkese-
dés, a fáradozás végül nem volt hiábavaló.

Megtörtént a támogatási szerződések alá-
írása és elindult a bonyolult, összetett munkát 
igénylő közbeszerzési eljárás. A közbeszerzé-
si eljárások törvényes és megfelelő lebonyolí-
tása szintén folyamatos napi bontásban elvég-
zendő munkát jelent. Ezt a feladatot is szakér-
tők bevonásával végezzük.

Célunk, hogy november 5-én megkössük a 
kiviteli szerződéseket, és ezt követően elkez-
dődhet a munka.

A három pályázatról részletesen.

1/ Művelődési ház helyrehozatala 
A teljes összeg: 36.537.357 Ft
Elnyert támogatás: 27.403.016 Ft
Saját erő: 9.134.341 Ft

A műszaki tartalom
I. ütem: talajnedvesség elleni szigetelés, 

nagyterem felújítása, bővítés (vizesblokk a 
pincéhez), pincehelyiség felújítása

II. ütem: tetőszerkezet cseréje
III. ütem: a többi helyiség és a homlokzat 

felújítása
A munka kezdete: 2004. november
Befejezése: 2005. október

2/ Balassi téri tó rendezése
A jelenlegi feliszaposodott és növényzettel 

sűrűn benőtt tómedret meg kell tisztítani az 
elvadult növényzettől, és a tisztítás után a 
lerakodott iszapréteget el kell távolítani. Biz-

tosítani kell a megfelelő vízszintet. Parti pihe-
nőhelyeket kell kialakítani.
A teljes összeg: 33.365.419 Ft
Elnyert támogatás: 25.024.064 Ft
Saját erő: 8.341.355 Ft

A munka kezdete: 2004. november 
Befejezése: 2005. június 30.

3/ André Kertész Múzeum helyrehozatala 
A fejlesztés során felújításra kerül az épület 

tetőszerkezete és megtörténik a héjazat cseréje.
Felújul az épület homlokzata.

A teljes összeg: 4.683.620 Ft
Elnyert támogatás: 3.512.715 Ft
Saját erő: 1.170.905 Ft

A munka kezdete: 2004. november 
Befejezése: 2005. május 31.
A három pályázat összesítve 

A beruházások teljes összege: 74.586.396 Ft
Elnyert támogatás: 55.939.797 Ft
Saját erő: 18.646.599 Ft

A támogatás mértéke 75%, ehhez kell biz-
tosítani a 25%-os saját erőt. Az önkormány-
zatnak a fenti számok alapján közel 
19.000.000 Ft-ot kell tehát önerőként biztosí-
tania. Ez az összeg hitelfelvétel nélkül rendel-
kezésünkre áll a 2004. évi költségvetésben.

Ezt az önkormányzat több éves átgondolt, 
célirányos, takarékos gazdálkodása tette lehe-
tővé.

Örülhetünk, hogy kis településünk tovább 
fejlődik és szépül. Örülhetünk, hogy Sziget-
becse egyik színfoltja lesz a felújított Balassi 
téri tó. Örülhetünk, hogy megszépül, bővül 
művelődési házunk, így rendezettebb, jobb 
körülmények között szolgálja majd települé-
sünk lakóit, méltó környezetet biztosít a kul-
turális rendezvényeknek, klubfoglalkozások-
nak, ünnepélyeknek. Megújul falunk egyik 
büszkesége, az André Kertész Múzeum.

Önkormányzatunk, mindenkori képviselő- 
testületünk folyamatosan arra törekedett, 
hogy községünk minden évben fejlődjön, szé-
püljön, hogy lakói, az idelátogatók jól érezzék 
magukat. Büszkék lehetünk arra, hogy az is-
mertetett európai uniós pályázatra beadott je-
lentkezéseknek csak 40%-át fogadták el, Szi-
getbecsének pedig mind a három pályázata 
eredményes volt!

Biztos vagyok abban, hogy községünk 
minden lakója, barátja örül ennek a sikernek. 
Ez mindannyiunkat megerősít abban a hitben, 
hogy érdemes községünk egyenletes fejlődé-
se érdekében közösen gondolkozni, dolgozni. 
Kívánom, hogy egy év múlva együtt örül-
jünk, ha a terveink megvalósulnak és együtt 
ünnepeljünk. Addig is kérem további támoga-
tásukat, megértésüket.

Magasitz Lajos 
polgármester
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szüleik nyelvét, feledik az egykor erős közösség hagyományait.
A nemzetiségek körében is vannak őrzők, akik -  ha élni tudnak vele — 

jó lehetőségekhez juthatnak a kisebbségi önkormányzatok alakulásával.
Mint minden ilyen kezdeményezés, ezek is mutatnak jó és rossz pél-

dákat. Szigetbecsén a 
legutóbbi helyhatósági 
választások során meg-
választott Német Nem-
zetiségi Kisebbségi Ön-
kormányzat egyértel-
műen a jó példák számát 
növeli.

A 2002. november 
12-én megalakult ön- 
kormányzat Lemer Má-
riát választotta elnök-
nek. Szép és gazdag 
programot fogalmaztak 
meg: céljuk a kisebbségi 
önazonosság megőrzé-
se, ápolása, erősítése és 
átörökítése, történelmi 
hagyományai, nyelvük 
ápolása és fejlesztése, 
tárgyi és szellemi kultú-
rájuk megőrzése és gya-
rapítása.

Egy évvel később a 
falugyűlésen már igen 
szép eredményekről szá- Tata- Német Nemzetiségi Múzeum

molhatott be az elnök asszony. A megőrzött vagy felújított német ha-
gyományos ünnepek szervezésében meghatározó szerepet vállalt az 
önkormányzat (húsvéti tojásfútás, János-napi gyertyaúsztatás, Márton- 
napi lampionos felvonulás), kulturális, öregdiák találkozót szerveztek. 
Nagy sikere volt a Bu-
daörsi Passiónak, me-
lyet két busznyi közön-
ség nézhetett meg a ki-
sebbségi önkormányzat 
támogatásával.

Nagy álmuk (és ebben 
is együtt gondolkodnak 
a falu vezetőivel) egy 
helytörténeti gyűjte-
mény létrehozása. A ki-
sebbségi önkormányzat 
már szép és értékes 
anyagot kapott a lakos-
ságtól: régi gót betűs 
imakönyvet, ruhákat, 
fényképeket, használati 
eszközöket.

Ennek a gondolatnak, 
szándéknak erősítését is 
szolgálta az a kirándu-
lás, amit a német kisebb-
ség szervezett és támo-
gatott. Többségben „ér-
dekeltek" töltötték meg a 
buszt, mellyel Tatára és Zsámbékra látogattak. Mindkét helyen sok 
egyéb mellett a magyarországi németség tárgyi és szellemi kultúrájá-
nak emlékeivel ismerkedett meg a minden korosztályt képviselő kis 
csapat.

Tatán a Nemzetiségi Néprajzi Múzeum (a magyarországi németek 
1972-ben alapított bázismúzeuma) gyönyörködtette, okította a látoga-

Zsámbék, Sváb Tájház, szobabelső

Időutazás
A hetvenes években sport tudósítói munkám Franciaország Elzász 

tartományának legnagyobb városába, Strasbourgba szólított. Szabad-
időmben ismerkedve a várossal, a kirakatok dekorációit, az áruházak 
speciális kínálatát, az utcai felvonulásokat látva érzékeltem, hogy vala-
milyen nemzetiségi ünnep forgatagába csöppentem. A helybéli franci-
ák érdeklődésemre elmondták, hogy észlelték, Elzász őslakói milyen 
aggasztó gyorsasággal feledik ősi kultúrájukat, nyelvüket, népviseletü-
ket, hagyományos kézművességüket, szokásaikat. Ezért Franciaország 
igyekszik támogatni, ösztönözni mindazokat az egyéneket, csoporto-
kat, melyek ellene szegülnek ennek a folyamatnak. A többségi társada-
lom ugyanis felismerte, hogy csak gazdagodhat, ha nem enged elhal-
ványulni, eltűnni egy színt kultúrája palettájáról.

Tata, Német Nemzetiségi Múzeum

Azóta is sokszor eszembe jut ez a gondolatmenet, hiszen a szemünk 
láttára szegényedik, tűnik el a magyar tájak egykor oly csodálatosan 
gazdag népművészete, egyre kevesebben beszélik az ízes tájnyelvet, is-
merik a régi szokásokat, veszik fel - legalább nagy ünnepeken -  a népi 
viselet ruhadarabjait. Érthető és természetes folyamat ez, de szerencsé-
re mindig vannak, akik -  ha többnyire mesterségesen is -  életben 
tartják, őrzik mindezt és továbbadják az utódoknak.

Méginkább veszélyben vannak a hazánkban élő nemzetiségi kisebb-
ségek. Sajnos világégések is belejátszanak a folyamatba, de erős a 
többség szívóereje, gyakori, hogy az unokák már nem beszélik nagy-

Tata, festett bútorok a múzeumban
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tókat. A becseiek alig akarták odahagyni a 
páratlanul gazdag látnivalókat, ismeret- 
anyagot kínáló többszintes kiállítást. Sokan 
itt és most kaptak először átfogó képet, 
tudást arról, hogyan, mikor, hová települtek 
németek Magyarországon. Ebben segítettek 
a kitűnő írásos ismertetők és a több ezer 
tárgyból összeállított kiállítás. Valóban alig 
lehetett elszakadni a csodás festett bútorok, 
a ruhák, a használati eszközök látványától!

Még bensőségesebb találkozásuk volt 
múltjukkal a kirándulás résztvevőinek 
Zsámbékon. Itt egy tündéri, 20 éves lány 
kalauzolta a csoportot a Sváb Tájházban. 
Az ő ősei éltek ebben a házban, szavai a szí-
ve legmélyéről jöttek. Fuchs Szandra Tita- 
nilla idén tavasszal Nemzetiségi Ifjúsági 
Díjat kapott. Elmondta, hogy egész eddigi 
életét meghatározta a német kultúra, annak 
ápolása, megőrzése érdekében dolgozik,

enélkül élni sem tudna. A most 93 éves déd- 
mamájától eltanulta a zsámbéki német di-
alektust, de a német kultúra az egész család-
ban jelen van. Sokat dolgozik azért, hogy 
fiatalokat vonjon be a közösségbe, ezzel is 
segítve a német hagyományok továbbvite-
lét. Legnagyobb veszélynek azt tartja, hogy 
elveszhet az elődök anyanyelve.

A szigetbecseiek hosszan beszélgettek 
Szandrával a szavak ejtéséről, a hagyomá-
nyos ételek készítési módjáról. Még a legki-
sebbek is tágra nyílt szemmel hallgatták, 
hogyan festették a bútorokat túró és mész 
keverékével, hogyan zárták el a féltettebb 
holmit a csintalan gyerekek elől, hogyan 
működött a mángorló...

A kirándulás élményei bizonyosan úgy 
hatnak majd a becsei németség körében, 
mint az elvetett magra hulló tavaszi eső.

Úgy legyen!Zsámbék, Sváb Tájház, oromdísz

Egy év után -  évnyitó idején
Tavaly RaJJay Béla pályázott Szigetbe-

cse és Makád két iskolája és óvodája meg-
üresedett intézményvezetői állására, és el-
nyerte azt. 2003. augusztus 1-je óla tölti be 
ezt a tisztet.

Az új iskolaév kezdetén kértük, mondja 
el, megvalósitotta-e szép terveit, mit vár a 
jövőben, hogt’an érzi magát kollégái, a 
gyerekek, a szülők, a szigetbecsei emberek 
körében.

„Eltelt, elszaladt egy év, az ember ilyenkor 
természetesen elgondolkodik és mérleget 
von. De ezt a mérlegelést nemcsak évenként, 
nap mint nap meg kell tenni: reggelenként 
számba kell venni a teendőket, este megvizs-
gálni, mit sikerült elvégezni. A napok állnak 
össze évekké, így tud az ember hosszabb táv-
ra magának irányt szabni. Életemben mindig 
így terveztem meg utamat, de azt is mindig 
tudtam, hogy az úton nem haladhatok végig 
egyedül, kellenek a társak.

Az első tapasztalatom az elmúlt évről az, 
hogy akikre támaszkodhattam -  az iskola- 
fenntartó önkormányzat, a tantestület, a szü-
lők, a civil szervezetek, a falu lakói -  megis-
merve céljaimat, mellém álltak. Elfogadták 
elképzeléseimet arról, hogy az ember reális 
célokat tűzzön maga elé, de ne elégedjen 
meg csupán az elért eredmények megtartásá-
val, könnyen elérhető célok kitűzésével!

Jó érzéssel mondhatom el, hogy itt Sziget-
becsén együttműködő közösségekre talál-
tam, olyan emberekre, akiknek fontos a köz-
ség önálló jövője, akik azért fognak össze, 
hogy ez a település nem elkülönülve köz-
vetlen környezetétől, az országtól, megőrizze 
önálló arculatát.

Mindezt az iskolára, az oktatási intézmé-
nyekre vetítve örömmel észleltem, hogy eb-
ben a szétszabdalt világban, ahol mindenki

rohan, az önzés uralkodik, az önkormányzat, 
a képviselő-testület munkáját az együttmű-
ködés jellemzi, döntéseiket pedig a javító 
szándék szüli, vitáikban azt keresik, mi lenne 
jobb a falunak, azon belül az óvodának, isko-
lának!

A mi munkánk itt csapatmunka. A tanév-
nyitón szívemből szóltam, amikor azt mond-
tam: nekem öröm és megtiszteltetés ebben a 
tantestületben dolgozni. A kollegák munká-
jában érzékelem, hogy minden nap tenni 
akarnak a gyermekekért, mégpedig azért, 
mert szeretik őket. Itt nemcsak pedagógusok 
tevékenykednek egymás mellett: egy közös-
ség dolgozik. Ám ez a közösség egyénisé-
gekből áll, akik képesek a tudáson kívül eb-
ből az egyéniségből is adni valamit a gyer-
mekeknek.

Pedagógiai hitvallásom, hogy első feladat 
a nevelés, erre alapozva lehet oktatni, tudást 
átadni, és a pedagógusnak ebbe a munkába 
bele kell adnia személyiségét is.

Legfontosabb, hogy milyen a diák és tanár 
viszonya. A tanárnak ismernie kell a gyerek 
nyelvét, gondolatát, érzéseit. Nem leeresz-
kedni kell hozzá, hanem magához emelni. A 
gyereknek éreznie kell, hogy céljaik közösek, 
és azokat csak együtt érhetik el. Vallom azt is, 
hogy az óvodásra nem kisiskolásként, a kis-
iskolásra nem középiskolásként, arra pedig 
nem kis egyetemistaként kell tekinteni. Cél a 
harmonikus egyéniség fejlesztése, olyan tu-
dás átadása, ami később is alkalmazható tu-
dássá válhat. Az már biztos, hogy pusztán le-
xikális tudással nem boldogulunk új, nagy 
közösségünkben, az Európai Unióban.

Sok feladatunk volt az elmúlt évben. A 
legfontosabbnak a helyi pedagógiai program 
elkészítése, kidolgozása bizonyult. Ebből a 
munkából mindenki kivette a részét. Ebben 
hosszú távú feladatokat fogalmaztunk meg, 
és azt, hogy céljainkat miképpen akarjuk el-

érni. A társulás keretében négy egyenrangú 
tanintézményről van szó. Az alapvető célok 
egyformák, de vannak helyi sajátosságok. 
Örvendetes, hogy Szigetbecsén 30 kiscso-
portos óvodást jelentettek be, és 28 elsős ült 
be az iskolapadba.

Felmerült, hogy lehet-e ilyen létszámmal 
megvalósítani eszményünket, a családias is-
kolát? Most már minden érdekelt elfogadta, 
hogy ez nem a létszámon múlik. Elég arra 
gondolni, hogy általában jobb a napi együtt-
működés, a hangulat ott, ahol a családban 
több gyerek nevelkedik, esetleg több generá-
ció él együtt.

Évkezdettől az elsősöket nem osztályoz-
zák, a tanárok félévkor és év végén szöveges 
értékelést adnak arról, hogyan teljesítette a 
gyermek a követelményeket a saját képessé-
geihez mérve. Ez jobb, mint a berögződött, 
jegyhez kötött értékelés. Figyelembe veszi 
honnan hová jutott el a gyermek, időt hagy 
az egyéni képességek kifejlesztéséhez.

Természetesen vannak problémáink. Talán 
furcsa, ha azt mondom: én szeretem a problé-
mákat, mert megoldásuk révén haladunk elő-
re, a közös gondolkodás erősíti a közösséget. 
Fontosnak tartom azonban, hogy akinek 
gondja van, az ne csak ezt tárja panaszként a 
társak elé, hanem jelentkezzen megoldási ja-
vaslatokkal is. Közösen gondolkodva, a lehe-
tő leggyorsabban megoldást kell találni a 
gondra, azután minél hamarább a továbblé-
pésre kell koncentrálni. így nem válhatnak a 
problémák visszatartó, fékező erővé.

Itt ragadom meg az alkalmat, hogy megkö-
szönjem mindenkinek a segítséget, egyben 
kéijem a fenntartó önkormányzat, a képvise-
lők, a szülők, a civil szervezetek további támo-
gatását, együttműködését a gyermekekért, a 
település egésze céljainak elérése érdekében.

Mindannyian egyre jobb iskolát akarunk 
csinálni! Az eszközök adottak, rajtunk mú-
lik, hogyan élünk ezekkel."
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* HÍREK * HÍREK * HÍREK*

A Szigetbecsei Cigány Kisebbségi 
Önkormányzat elnöke, Kun Ferenc adomá-
nyából elkészült egy szép kovácsoltvas kerí-

tés a falu határában álló feszület körül.
Köszönet a nemes gesztusért!

Újabb park létesül
Aki szeptember végén az orvosi rendelő 

környékén járt, láthatta, hogy ott újabb park 
készül. Ez a terület maradt ki tavaly a falu- 
szépítésből. Idén bekerült a tervezett fejlesz-
tések közé a terület rendezése. Igaz, ez hat 
öreg, beteg akácfa kivágásával kezdődött. 
Biztosra vehető azonban, hogy ha elkészül a 
kertész szakember által tervezett park, azok 
is örömmel gyönyörködnek majd abban, 
akik fájlalták az öreg fák kivágását.

Először az épület előtt elkészült a szikla-
kért, díszlenek már benne a beültetett növé-
nyek. Az André Kertész Múzeummal szom-
szédos terület rendezése folyik ezekben a na-
pokban. A tervezet szerint beültetendő növé-
nyeken kívül itt elhelyeznek két padot, egy 
kandelábert, egy szeméttárolót és egy ivóku-
tat. A berendezések vásárlását a Szigetbecse 
Községért Közalapítvány ajánlotta fel.

Nyári táborok
Az idei nyári szünetben is több tábort szer-

veztek az iskolásoknak. Osztályonkénti cso-
portokban Zánkán töltöttek 5-7 napot a gye-
rekek tanárok, szülők felügyelete mellett.

Július 2-12. között harmincán vettek részt 
vándortáborozáson. Útjuk a Kőszeg hegy-
ségben a kék túra útvonalán vezetett.

Ismét vízitúra élményei vártak az evezős 
gyerekekre, akik a Dunán öt nap alatt Bajáig 
lapátoltak. Terveik szerint jövőre a Mosoni- 
Dunán vesznek részt vízitúrán.

A kerékpárosok sem tétlenkedtek. Az ötö-
dik osztályból 16 diák két kísérő felnőttel há-
rom nap alatt körbekerekezte a Velencei-ta-
vat. A lelkes csoportból többen részt vettek 
az immár hagyományos, Lovasberényből in-
duló kerékpáros teljesítménytúrán is. Min-
den kerekesünk sikerrel teljesítette a 40 km- 
es távot, csoportunk pedig elnyerte a rende-
zők által a legnagyobb létszámú csapatnak 
felajánlott díjat.

Az üdítő, „sportos" táborozások, túrák 
után élményekkel töltekezve, testben-lélek- 
ben megerősödve kezdhették az új iskolaévet 
diákjaink.

Köszönjük a szervezők, kísérők felelős-
ségteljes munkáját!

Tanfolyam
Társastánc tanfolyam működik felnőttek-

nek a Szigetbecsei Általános Iskolában szer-
dánként 19 órai kezdettel Borisz Barbulszki 
vezetésével. Várjuk a jelentkező párokat!

Valóra vált az álom
Mészáros András Tibor, Szigetbecse szü-

lötte 2004. szeptember 4-én elnyerte a quad- 
riathlon sportágban a világbajnoki címet.

András a Borkovits házaspárnál kezdte 
sportpályafutását, mint sokan községünkből 
és a környékről. Hosszú évekig kajakozott,

aztán tíz évig nem sportolt. Ekkor rájött, 
hogy valami hiányzik az életéből, és ez ép-
pen a sport! Embert próbáló testedzési for-
mákat választott: karate (ebben mester lett), 
duatlon, triatlon, ironman, quadriathlon ver-
senyek sora van mögötte.

Hiába ment el húsz éve Szigetbecséről, ő 
becsei maradt, rendszeresen hazajár. Virágot

árul, ültet a községben, a becsei iskolásokkal 
kerékpározik a Balaton körül, táborozik ve-
lük, rendszeresen lejár a Dunára kajakozni, 
röplabdázik az iskolában, és a falunapokat 
sem hagyja ki.

Azt hittük, az teljesítménye csúcsa, hogy 
50 évesen tavaly teljesítette az ironman kö-
vetelményt, de neki ez nem volt elég. Így 
nyerte meg idén a quadriathlon világbajnoki 
címét. Nagyon büszkék vagyunk rá! Gratulá-
lunk teljesítményéhez, és további sok sikert 
kívánunk neki!

Mészáros András Tibor további idei ered-
ményei: quadriathlon VB sprinttáv III. hely, 
triatlon sprint OB III. hely, ironman hosszú 
táv III. hely.

Mészáros Edit és Szilvia

Anyakönyvi hírek

Születések
2004. július 29.

Erdős László és 
Brodmann Piroska gyermeke 

Izabella
2004. augusztus 4.

Grill András és Kenesei Éva gyermeke 
Hajnalka

2004. augusztus 30.
Kith András és Kollár Mária gyermeke 

Nóra Bernadett

Aranylakodalom

MEDGYESI BÉLA ÉS 
GLÖCKL ÉVA 

2004. augusztus 23-án
ünnepelték

50. házassági évfordulójukat.

Ez alkalomból
Magasitz Lajos polgármester és 

Losonczy Béla jegyző 
emléklappal üdvözölték 

az ünnepeiteket.
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